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•	školné	 500,-Kč	 v	 mateřské	 škole	
Brandýsek	pro	rok	2021-2022

•	žádost	manželů	N.	o	propachtování	
obec.	pozemku	par.č.	1022/21,	k.ú.	
Brandýsek

•	novou	smlouvu	o	nájmu	hrobového	
místa	 na	 doporučení	 Ministerstva	
pro	místní	rozvoj	a	po	úpravě	Mgr.	
Vajglem

•	žádost	pana	K.	o	umístění	pojízdné	
prodejny	 hotových	 obědů	 na	
pozemcích	obce

•	dočasný	 i	 trvalý	 zábor	 obecních	
pozemků	 pro	 akci	 „III/23642	
Brandýsek-Pchery“.	 Předmětná	
stavba	 si	 vyžádá	 dočasné	 i	 trvalé	
zábory	 z	 důvodu	 výstavby	 nového	
chodníku	a	stavební	úpravy	sjezdů	

•	předání	 nabídky	 Vodáren	 Kladno-	
Mělník	a.s.	na	prodej	vlastních	akcií	
společnosti	 Finančnímu	 výboru	 k	
projednání

•	nabídku	Zemědělského	obchodního	
družstva	Žižice	na	úpravu	smluvních	
podmínek	 v	 pachtovní	 smlouvě	 a	
zvýšení	 pachtovného	 na	 4000,-Kč	
/ha	 z	 důvodu	 změn	 katastrálního	
operátu

•	zapsání	 obce	 do	 připravované	
publikace	Středočeský	kraj	města	a	
obce,	 kterou	 vydává	 vydavatelství	
Proxima	Bohemia,	spol.	s	r.o.

•	Dodatek	 č.	 3	 ke	 Smlouvě	 o	
veřejných	 službách	 ve	 veřejné	
linkové	dopravě	v	systému	Pražské	

integrované	 dopravy-linka	 PID	 č.	
620

•	konání	 jízdy	 historických	 vozidel	
do	 vrchu	 Knovíz-Olšany	 dne	
26.06.2021	od	8	do	18	hodin,	kterou	
pořádá	ÚAMK,	Orion	klub

•	přijmout	 na	 dohodu	 o	 pracovní	
činnosti	pí.	M.	Ž.	do	pracovní	čety	

•	podepsat	 souhlas	 s	 přesahem	
požárně	 nebezpečného	 prostoru	
u	 záměru	 stavby	 bytového	 domu	
par.č.	1245,	155

•	propachtovat	 část	 obecního	
pozemku	par.č.	1022/20	za	100,-Kč	
ročně	fyzické	osobě	a	zároveň	bude	
fyzická	 osoba	 provádět	 údržbu	
okolních	 pozemků	 par.č.	 1022/2	 a	
1022/21

•	vyhlásit	 výběrové	 řízení	 na	
pronájem	bytů	č.	14	a	č.	19	v	Domě	
klidného	stáří

•	uzavřít	 Dodatek	 č.	 9/2021	 ke	
Smlouvě	o	dodávce	tepelné	energie	
pro	rok	2021	s	ITES	spol.	s	r.o.

•	přijmout	 žadatelky	 do	 Domu	
klidného	stáří-	pí.	V.M.	a	pí.	J.N.	

•	sazebník	 úhrad	 za	 poskytování	
informací	 úřadem	obce	Brandýsek	
dle	 zákona	 č.	 106/1999	 Sb.,	 o	
svobodném	přístupu	k	 informacím,	
platný	od	30.06.2021

•	prodloužení	 pachtovní	 smlouvy	
na	 pozemek	 par.č.	 572/15,	 k.ú.	
Brandýsek	o	výměře	106m2	fyzické	
osobě

•	mimořádnou	 odměnu	 ředitelce	
Základní	 školy	 a	 mateřské	 školy	
Brandýsek

•	uzavřít	 Smlouvu	 o	 budoucím	
vkladu,	 pachtu	 a	 provozování	
vodárenské	infrastruktury	a	Dohodu	
o	provedení	vodovodu	v	lokality	Z3d	
s	 Vodárnami	 Kladno-	 Mělník	 a.s.

•	Komisi	 životního	 prostředí	 určit	
místo	náhradní	výsadby	za	kácení	
dřevin	 v	 ul.	 Ke	 Třebusicům,	 kde	
byla	 umístěna	 nová	 svodidla	
a	 zpevněn	 svah	 pod	 silnicí

•	žádost	obce	Cvrčovice	o	navýšení	
maximálního	 množství	 odpadních	
vod	přiváděných	z	obce	Cvrčovice	do	
čistírny	odpadních	vod	v	Brandýsku

•	žádost	pana	L.	o	odkup	části	obec.	
pozemku	 par.č.	 581/1	 a	 postupuje	
na	zasedání	zastupitelstva	-	žádost	
pana	N.	o	opravu	komunikace	v	ul.	
V	Parku	a	předává	pracovní	četě	k	
vyřešení

•	znalecký	 posudek	 o	 ceně	
motorového	vozidla	č.	110-77/2021-	
hasičské	vozidlo

Rada obce schválila

Rada obce bere na vědomí:
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Usnesení, která nebyla přijata:

		2.10.	sobota Zájezd	-	Karlovy	Vary	a	relikviář	sv.	Maura
		7.10.	čtvrtek 16:00	Zábavná	historie	rudolfínských	časů		-	Akademie	třetího	věku
10.10.	neděle 15:00	Drakiáda
16.10.	sobota Taneční	zábava		v	kulturním	domě	Brandýsek
23.10.	sobota Vítání	občánků
31.10.	neděle Strašidelný	večer

Rada obce pověřuje:

Kulturní a sociální komise pro Vás připravuje na říjen
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MŠ BRANDÝSEK

Byli	 jsme	moc	 rádi,	 že	sluníčko	nám	
umožnilo	 zorganizovat	 v	 červnu	
pro	 děti	 několik	 zážitkových	 aktivit	
nad	 rámec	 standardních	 činností.	
Vzhledem	 k	 tomu,	 že	 jsme	 některé	
naplánované	aktivity	museli	zrušit,	tak	
červen	se	nám	vydařil.	

Děti	 podnikly	 výlet	 na	 Čabárnu,	
kde	 zažily	 spoustu	 legrace,	 potěšily	
se	 zvířátky	 a	 dozvěděly	 mnoho	
zajímavých	věcí.	

Bubnování	 v	 kruhu	 je	 naše	oblíbená	
aktivita.	Dětem	se	moc	líbila	a	v	rytmu	
afrických	bubnů	si	na	školní	zahradě	
užily	krásný	slunečný	den.

Zazpívat	 si	 venku	 s	 kytarou	 a	
úžasnými	 aktéry	 Honzou	 a	 Lenkou	
bylo	 pro	 děti	 další	 zpestření	 našeho	
denního	programu.

Plán	 uskutečnit	 rozloučení	 s	 našimi	
předškoláky	 na	 školní	 zahradě	 se	

vydařil.	 Sluníčko	 svítilo	 a	 déšť	 přišel	
až	po	akci.		Děti	si	připravily	pro	rodiče	
kratičké	 vystoupení.	 Jako	 správní	
budoucí	 školáci	 dostali	 balíček	 s	
věcmi,	 které	 budou	 potřebovat	 ve	
škole,	 šerpu	 a	 fotoknihu	 s	 fotkami	
kamarádů	na	památku.

Všem	 přejeme	 krásné	 prožití	
prázdninových	dnů.	
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ZÁVĚR ŠKOLNÍHO ROKU 2020 / 2021 V ZŠ A MŠ 
BRANDÝSEK

Motto:
„Školní rok s 
viry či bez virů, 
je důležité mít 
ve vše dobré 
víru.“

Máme	 za	 sebou	 již	 druhý	 školní	 rok	
ve	 znamení	 „doby	 covidové.“	 Díky	
minulému	 školnímu	 roku,	 kdy	 jsme	
se	 naučili	 pracovat	 v	 tzv.	 distanční	
výuce,	 jsme	 v	 tom	 letošním	 roce	
nebyli	tolik	zaskočeni	nastálou	situací,	
ale	 i	přesto	 jsme	se	musely	všechny	
zúčastněné	strany,	ať	už	pedagogové,	
žáci	či	rodiče,	obrnit	velkou	trpělivostí,	
abychom	neustálé	změny	v	pokynech	
MŠMT	naplňovali.

Je	 tedy	 na	 místě	 s	 koncem	 tohoto	
nelehkého	 školního	 roku	 2020	 /	
2021	 poděkovat	 především	 Vám,	
rodičům,	 kteří	 jste	 trávili	 většinu	
vzdělávacího	 času	 po	 boku	 svých	
dětí	 doma	 u	 monitorů,	 pedagogům	

za	jejich	neustálou	snahu	hledat	nové	
způsoby	výuky	přes	rozličné	aplikace	
a	vyzvednout	statečnost	našich	žáků,	
že	 se	 i	 za	 těchto	 podmínek	 snažili	
svědomitě	 přistupovat	 k	 výuce	 a	
zadávaným	úkolům.

Přes	 všechny	 peripetie	 všech	
„covidových“	 nařízení	 jsme	 se	
nakonec	 v	 posledních	 týdnech	 sešli	
všichni	 ve	škole.	 	Žáci	9.	 třídy	mohli	
uspořádat	 své	 „Vyřazení	 se	 ZŠ“	 v	
kině	 v	 Brandýsku,	 v	 prvních	 třídách	
mohlo	 proběhnout	 pasování	 na	
čtenáře,	 uspořádali	 jsme	 sportovní	
dopoledne,	 vybraní	 žáci	 absolvovali	
projektový	den	mimo	školu	ve	Sloupu	
v	 Čechách,	 některé	 třídy	 stihly	

navštívit	 environmentální	 programy	
na	Čabárně	a	spoustu	dalšího.

Nezbývá	nám,	než	si	přát,	aby	v	tom	
následujícím	 školním	 roce	 2021	 /	
2022	 jsme	se	všichni	ve	zdraví	sešli	
ve	 škole	 1.	 září	 2021	 a	 případné	
distanční	výuky	bylo	co	nejméně.

Přejeme	 Vám	 všem	 krásné	 prožití	
letních	prázdnin	a	v	září	 se	budeme	
těšit	opět	na	shledanou.
	 	 	 	 	
Za	vedení	školy	ZŠ	a	MŠ	Brandýsek
	 	 	 	
	

Mgr.	Jana	Chaloupková



KLUCI V TRUCKU
Mnozí	 z	 vás	 si	 jistě	 v	 květnu	 všimli	
pojízdného	 bistra	 před	 brandýskou	
hasičskou	stanicí.	Avšak	kdo	očekával	
párky	 v	 rohlíku	nebo	průměrné	 jídlo,	
nemohl	 se	 splést	 víc.	 Za	 projektem	
„Kluci	 v	 trucku“	 se	 totiž	 skrývají	
dvě	 jména,	 která	 v	 gastronomii	
zaznamenala	 již	 velký	 úspěch	 -	 Jiří	
Krulich	a	Jiří	„George“	Kořínek.	

Jiří	Kořínek,	všemi	známý	jako	George,	
je	duší	a	iniciátorem	celého	projektu.	
George	 začínal	 v	 gastronomii	 na	
pozici	kuchaře,	poté	pracoval	několik	
let	 jako	barman	v	Londýně	a	na	 jihu	
Anglie	a	po	svém	návratu	do	Čech	pak	
v	Tretter´s	baru	v	Praze.	V	posledních	
7	letech	je	manažerem	dvou	poboček	
Absintherie,	 které	 nabízí	 největší	
výběr	 absintů	 v	 Evropě.	 Pro	 stejnou	

společnost	zároveň	otevřel	restauraci	
Chilli	Point.	

Pokud	je	George	duší	celého	projektu,	
pak	 Jiří	 Krulich	 je	 jeho	 motorem.	
Jiří	 pro	 vás	 totiž	 všechna	 ta	 skvělá	
jídla	 připravoval	 a	 sestavoval	 menu.	
Mnozí	 budou	 Jiřího	 Krulicha	 nejspíš	
znát	z	vyhlášené	pražské	restaurace	
Home	Kitchen,	ale	příznivci	peprného	
jídla	 s	 přísadou	 chilli	 papriček	 si	 ho	
budou	 pamatovat	 především	 jako	
šéfkuchaře	restaurace	Chilli	Point.	Ta	
bohužel	padla	za	oběť	covidové	krizi.	
V	 současné	 době	 Jiří	 otevírá	 novou	
restauraci	pro	Klub	Famu.

O	 projektu	 „Kluci	 v	 trucku“	 jsem	
se	 dozvěděla	 ze	 stejnojmenných	
facebookových	stránek	a	přiznám	se,	

že	 jsem	se	nemohla	dočkat,	 až	 jídlo	
od	 kluků	 ochutnám.	 Hned	 první	 den	
jsem	proto	pro	sebe	i	mého	manžela	
objednala	 celé	 menu.	 Chuť	 jídla	
předčila	 očekávání	 nás	 obou,	 a	 tak	
jsme	ve	frontě	u	trucku	stáli	poměrně	
často.	 Pokud	 bych	 měla	 jedním	
slovem	popsat	vynikající	pokrmy,	byla	
by	to	POCTIVOST.	Je	těžké	ze	všech	
těch	 vynikajících	 jídel	 vybrat	 jedno,	
které	mi	chutnalo	nejvíc.	

V	 neděli	 6.6.2021	 se	 uskutečnil	 5.	
ročník	Brandýského	krosu.	Podmínky	
byly	 ideální	 a	 navzdory	 předpovědi	
bylo	slunečné	počasí.	
Celkem	se	zúčastnilo	125	závodníků.	
Běželo	 také	 spoustu	 nových	
nadšenců.	 Skvělé	 je	 zároveň	 to,	
že	 většina	 z	 nich	 má	 k	 Brandýsku	
různé	 vazby.	 Závodili	
jak	 jednotlivci,	 tak	
rodinné	týmy.	
Hlavní	 závod	 vyhrál	
František	 Dočekal,	
který	 také	 pokořil	
traťový	 rekord	časem	
13	minut	a	52	sekund.	
V	 ženské	 kategorii	
získala	 první	 místo	
Markéta	 Justrová.	
Mezi	 oceněními	
byla	 udělena	 i	 cena	
fair	 play	 pro	 Moniku	

Zetkovou	 a	
J a r o s l a v u	
S a c h r o v o u	
za	 pomoc	
z r a n ě n é m u	
chlapci	na	trati.	
Chtěli	 bychom	
také	 poděkovat	
sponzorům,	bez	
kterých	by	akce	
nemohla	 být	
uskutečněna:	
Obecní	 úřad	
B r a n d ý s e k ,	
COOP,	 Česká	
p r ů m y s l o v á	

zdravotní	 pojišťovna,	 NKT	 Cables,	
Cvrčovická	 pekárna,	Kafe	Na	Rynku	
a	také	Sokol	Brandýsek,	fungující	pod	
záštitou	místního	fotbalového	klubu.	
Velké	 poděkování	 patří	 také	Martině	
Levákové	 a	 Okresnímu	 sdružení	
hasičů	Kladno	za	zajištění	technického	
zázemí	 a	 Gabriele	 Léblové	 za	

poskytnutí	možnosti	občerstvení.
Na	 závěr	 bychom	 chtěli	 poděkovat	
všem	 pořadatelům,	 kteří	 věnovali	
svůj	volný	čas	a	aktivně	se	zapojili	do	
organizace	závodu.

Fotografi	e	a	výsledky	naleznete	zde:
https://brandyskykros.rajce.idnes.cz/
Brandysky_kros_2021/	

Za	realizační	tým,

Brandýský kros

Václav	Somr
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Do	 paměti	 se	 mi	 ale	 navždy	 vryla	
kuřecí	roláda	s	omáčkou	z	pečených	
paprik	 a	 krupicové	 noky.	 Ačkoliv	
nokům	 a	 knedlíkům	 příliš	 neholduji,	
toto	 byla	 naprostá	 senzace!	 Noky	
byly	krásně	nadýchané,	kuřecí	roláda	
se	 rozpadala	 na	 jazyku	 a	 spolu	 s	
neotřelou	 chutí	 omáčky	 z	 pečených	
paprik	tvořily	dokonalé	trio.

A	 nejen	 jídlo,	 ale	 i	 obsluha	 byla	
výborná,	 a	 tak	 jsem	 té	 přátelské	
atmosféry	 využila	 a	 kluky	 pro	 vás	
trochu	vyzpovídala.	:-)	

Jak vznikla myšlenka podávání 
jídel v trucku?
Už před začátkem covidové krize 
jsme sháněli v Brandýsku hospodu či 
restauraci k pronájmu, abychom tady 
mohli vařit, ale nikdo z majitelů se 
nechtěl rozhoupat k nějaké činnosti. 
Když se pak uzavřely všechny 
restaurace v okolí kvůli vládním 
opatřením, různí naši sousedi k nám 
chodili na oběd či na večeři a jídlo si 
pochvalovali tak, že nejdřív vznikla 
myšlenka otevřít si bistro před naší 
garáží. No a odtud už byl jen krůček 
k nápadu pronajmout si food truck, 
abychom byli dostupní pro celou 
obec.	

Podle čeho jste vybírali menu?
Podle jídel, u kterých jsme měli 
vyzkoušeno, že lidem chutnají z 
restaurací, ve kterých jsme pracovali 
předtím. 

Na jaké jídlo se stály největší 
fronty?
Určitě na burgery a kachní bánh mì 
(trhané maso v bulce), tedy na ty 
nejdražší. ;) 

Jaké jídlo mělo nejvíce pozitivních 
ohlasů?
Bramborové knedlíky plněné uzeným 
masem, prostě česká klasika frčí. :)

Jak jste se dostali k práci kuchaře?
George: Bavilo nás vařit už na 
základce, takže výběr střední školy 
byl jasný. Jirka u vaření zůstal a stal 
se skvělým šéfkuchařem. Mně ale v 
kuchyni chyběl kontakt se zákazníky 
, a tak jsem se vrhnul barmanským 
směrem a postupně se vypracoval na 
manažerskou pozici.

Jaké je vaše nejoblíbenější jídlo?
George: Na grilu si rád udělám Flap 
steak s domácím salátem coleslaw. Z 
hotovek třeba tradiční svíčková.

Jirka: Já mám nejradši kynuté knedlíky 
s ovocem.

Co bylo první jídlo, co jste uvařili?
George: Rád jsem pekl, např. 
perníčky. Až na učňáku jsem začal 
vařit. Ale stále rád vyprávím, které 
jídlo jsem si vytáhl u zkoušek - musel 
jsem připravit jednu porci mrkvového 
salátu :-D
Jirka: První jídlo, které jsem uvařil, 
bylo kuře na česneku s brambory.

Existuje jídlo, co byste nepozřeli? 
George: Rozhodně mlíkovku - 
mlékovou polévku! Naopak třeba na 
cvrčcích a červech jsem si v Thajsku 
docela pochutnal :) 

Jirka: Já bych nedokázal pozřít játra!

Na jaké další akce od vás se 
můžeme těšit? 
V tuhle chvíli je hodně těžké říct, 
protože větší akce se musí plánovat 
několik měsíců dopředu a vládní 
opatření se i teď po rozvolnění mění z 
týdne na týden. Do našich pražských 
podniků se nám nevrátil personál, 
jelikož mají strach, že zase nebudou 
mít ani na nájem, a vrhli se tedy do 
prací v jiných odvětvích, a tak každý 
zastáváme několik rolí najednou a 

čekáme, co bude. Jakmile se toto 
ustálí a budeme schopni trochu 
plánovat do budoucna, rádi bychom v 
Brandýsku pořádali různé akce,
a třeba se dočkáme i nějakých prostor, 
kde bychom mohli vařit, aby tu lidé 
měli kam chodit na jídlo a měli se kde 
setkávat. 

Komentáře z 
Facebooku:

Ivča Kratochvílová
Nevím, co bylo lepší, jestli polévka 
nebo gulášek. Každopádně 
pecka, díky. I trochu skeptický 
taťka si opravdu pochutnal. Už se 
těšíme na příště.   

Zuzana Richtárová
Dnes jsme poprvé ochutnali s Ota 
Hajzler a opravdu skvělé jídlo!    
Tohle nám tady trošku už chybělo, 
držíme palce, jen tak dál!   

Lukas Janda
Právě jsem si pochutnal na všech 
třech jídlech a ochutnal brownies. 
Takové menu jsem nejedl už 
roky…prostě super!

Kateřina	Müller

 



Emida trio - komorní trio
Časarová-Wiesner-

Brožková Pospíšilová
25. 9. 2021 od 18:00 

v kulturním domě "KINO"
vstupné 190 Kč

 
W. A. Mozart – Parto! ma tu ben mio
Arie z opery La Clemenza di Tito pro 
soprán, klarinet a klavír

Franz Schubert – Pastýř na skále
Op. 129 pro soprán, klarinet a klavír

Von WEBER – CONCERTINO Es dur 
Op.26 pro klarinet a klavír

Bedřich Smetana – Ukolébavky Vendulky z
1. dějství opery Hubička

Antonín Dvořák - Árie Rusalky 
z 1. dějství opery Rusalka

Louis Spohr – Sechs deutsche Lieder
pro zpěv, klarinet a klavír, op. 103
Sei still mein Herz
Zwiegesang
Sehnsucht
Wiegenlied
Das heimliche Lied
Wach auf

PROGRAM:



9

OSVOBOZENÍ

PROGRAM:
Prezentace vojenské techniky
(seznámení s technikou, výzbrojí a výstrojí zúčastněných KVH) 

Bojová ukázka 
(rekonstrukce boje z osvobození) 

All Right Band
(bigbít cover/revival)  

Pořádá: Klub vojenské historie Brandýsek z. s. 
ve spolupráci s OÚ Brandýsek, SDH Brandýsek a za podpory Středočeského kraje.

         

OSLAVY K 76. VÝROČÍ OSVOBOZENÍ ČSR - OBEC BRANDÝSEK 

11. ZÁŘÍ 2021

Přijměte naše pozvání na oslavy 76. výročí osvobození obce Brandýsek, které 

se uskuteční 11. září 2021 v areálu bývalé vodárny.

ZAČÁTEK 15:00
(Vstup do areálu od 14. hod.) 

HLEDÁME NOVÉ ČLENY REDAKČNÍ RADY KIZOBU

Bavila by tě práce 
v redakci, vymýšlení 
témat pro jednotlivá 
vydání, koordinace 
textů a komunikace 
s jejich autory, nebo 
dokonce vytváření 

samotných článků?

Pak hledáme právě tebe!

V případě zájmu nás kontaktuj na tomto emailu: redakce.kizob@seznam.cz
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S	 koncem	 jara	 a	 příchodem	 léta	
začínají	 žně	 všem	 nadšencům	 do	
počasí.	 Relativně	 nudné	 a	 stabilní	
počasí	 zimy	 a	 části	 jara	 střídá	
dynamický	 ráz	 počasí	 přinášející	
četné	 přeháňky	 nebo	 i	 bouřky.	 Ne	
jinak	 tomu	 bylo	 i	 letos,	 ovšem	 s	 tím	
rozdílem,	 že	 bouřkové	 období	 si	
tentokrát	 dalo	 pěkně	 na	 čas.	 První	
letošní	 bouřka	 došla	 přímo	 nad	
Brandýsek	až	24.	června	2021.	Do	té	
doby	jsme	prakticky	neslyšeli	pořádný	
hrom,	ale	nakonec	kvantitu	nahradila	
kvalita.	 Nebyla	 to	 totiž	 ledajaká	
bouřka,	 ale	 rovnou	 supercela2,	
která	 byla	 tou	 dobou	 naštěstí	 už	 v	
závěrečné	fázi	své	dlouhé	existence.	
Naštěstí	 proto,	 protože	 supercely	

dokážou	 vyprodukovat	 celou	 řadu	
nebezpečných	 meteorologických	
jevů,	 počínaje	 intenzivními	
přívalovými	 dešti,	 velikými	 kroupami	
nebo	 jejich	 velkým	 množstvím,	
četnou	 bleskovou	 aktivitou,	 silným	
nárazovým	větrem	a	konče	v	krajním	
případě	i	tornádem2.	Ale	jak	mohou	být	
nebezpečné,	 tak	 jsou	 zároveň	 často	
velmi	fotogenické.	A	proto,	když	jsme	
ten	 den	 zaznamenali	 na	 radaru	 tuto	
bouři,	 kterak	 k	 nám	míří	 od	 západu,	
kde	 vznikla	 již	 krátce	 po	 poledni	 u	
německého	města	Norimberk,	 vydali	
jsme	 se	 jí	 v	 odpoledních	 hodinách	
vstříc	 s	 cílem	 potkat	 se	 s	 ní	 někde	
kousek	od	Rakovníka.	Tou	dobou	 již	
bouře	stihla	zasypat	Mariánské	Lázně	

množstvím	 krup	 a	 od	 kamaráda	 z	
Toužimi	 jsme	 měli	 také	 zprávu	 o	
kroupách.	 Teď	 jsme	 byli	 na	 řadě	
my.	 Našli	 jsme	 lokalitu	 s	 výhledem	
na	 přicházející	 bouři	 a	 dali	 se	 do	
fotografi	cké	 dokumentace.	 Zároveň	
jsme	 bouři	 bedlivě	 sledovali	 jak	
vizuálně,	tak	i	na	radarových	snímcích,	
které	nám	pomáhaly	se	orientovat,	jak	
je	v	danou	chvíli	bouře	silná	a	kterým	
směrem	 přesně	 jde.	 Pohyb	 kolem	
takto	nebezpečné	bouřky	je	rizikový	a	
je	potřeba	mít	se	na	pozoru	a	mít	vždy	
únikovou	cestu.	Nechceme	si	nechat	
rozbít	 auto	 od	 krup	 nebo	 ještě	 něco	
horšího.

Jak	 se	 bouře	 blíží,	 pořizujeme	
poslední	 fotky	 a	 prcháme	 autem	
pryč	z	dosahu.	Výjimečně	nám	přeje	
situace,	 protože	 bouře	 postupuje	
po	 trase	 silnice	 D6	 a	 poté	 směrem	
na	 Mšec	 a	 Slaný,	 takže	 uháníme	
s	 bouřkou	 v	 zádech	 a	 několikrát	
cestou	 na	 chvilku	 zastavujeme,	
abychom	 pořídili	 pár	 rychlých	 fotek,	
než	nás	bouřka	zase	dostihne.	Takto	
postupně	dojedeme	až	na	dálnici	D8,	
kde	 u	 Klecan	 u	 Prahy	 pozorujeme	
zánik	 této	 mimořádné	 bouře.	 Teprve	
zde	 si	 pořádně	 uvědomujeme,	 že	
bouře	 urazila	 během	 své	 více	 jak	
pětihodinové	štreky	kolem	250	km.	

To	 je	 na	 naše	 poměry	 obdivuhodný	
výkon.	 Supercely	 se	 sice	 obvykle	

vyznačují	 daleko	 větší	 “životností”	
než	 běžné	 letní	 bouřky,	 především	
díky	rotujícímu	vzestupnému	proudu,	
který	 udržuje	 velkou	 dynamiku	
bouře,	 ale	 nám	 se	 spíš	 stává,	 že	
než	 k	 takové	 bouři	 stihneme	 dojet,	
tak	 se	 rozpadne.	 V	 tomto	 případě	
se	 to	 ovšem	 nestalo,	 byť	 jsme	 po	
dojezdu	 na	 naše	 první	 stanoviště	
za	 Rakovníkem	 chvíli	 měli	 pocit,	 že	
bouře	 slábne,	 ale	 pak	 jsme	 rychle	
pochopili,	že	bouře	pouze	procházela	
jakousi	“rekonstrukcí”	a	během	krátké	
chvíle	nabrala	opět	na	intenzitě.	V	tu	
dobu	nejspíš	došlo	k	větším	škodám	
na	majetku	a	porostu	v	obci	Stebno	-	
Kryry.	V	prvních	zprávách	se	mluvilo	o	
možném	tornádu,	což	se	ale	nakonec	
nepotvrdilo	 -	 také	 díky	 dokumentaci	

pomocí	 dronu,	 z	 kterého	 byl	 vidět	
charakter	 škod	 odpovídající	 spíš	
přímočarému	 větru	 způsobenému	
jevem	zvaným	downburst3.

Když	 jsme	 dokončili	 náš	 výjezd	 se	
supercelou	 a	 usadili	 se	 s	 přáteli	 na	
večeři,	kde	jsme	uznale		hodnotili,	jak	
se	nám	to	vše	povedlo	vymanévrovat	
bez	 újmy	 a	 jaké	 jsme	 pořídili	 fotky,	
začaly	 se	 objevovat	 na	 internetu	
první	 zprávy	 o	 jakémsi	 tornádu	 na	
Moravě.	Na	první	 fotky	a	videa	 jsme	
koukali	s	úžasem,	protože	to	vypadalo	
jako	 záběry	 z	Ameriky,	 ale	 pak	 nám	
postupně	 začalo	 docházet,	 že	 to	
nebude	žádná	legrace.	Původně	jsme	
chtěli	tento	den	vyrazit	tímto	směrem,	
protože	 numerické	 modely	 dávaly	

LÉTO - OBDOBÍ BOUŘEK
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výrazné	 hodnoty	 pro	 tvorbu	 silných	
bouří	právě	na	Moravu,	ale	s	ohledem	
na	 komplikovaný	 provoz	 na	 D1	 a	 té	
naší	 supercele	 jdoucí	 od	 západu,	
jsme	se	rozhodli	raději	věnovat	tomu,	
co	jsme	měli	na	dosah.

Jak	 se	 projevila	 supercela	 přímo	 v	
Brandýsku?	 Jak	 bylo	 již	 zmíněno,	
bouře	 byla	 již	 spíš	 v	 závěrečné	 fázi,	
takže	nezpůsobila	žádné	větší	škody.	
Naše	 meteostanice	 zaznamenala	
náraz	 větru	 necelých	 15	 m/s	 a	
vytvořila	 toho	 času	 nový	 rekord	 v	

krátkodobé	 intenzitě	 srážek	 -	 245	
mm/h.	Během	15	minut	 tak	napršelo	
15,6	mm	srážek,	což	byl	další	rekord	
od	počátku	našich	měření.

Mysleli	 jsme	 si,	 že	 takové	 údaje	 jen	
tak	 něco	 nepřekoná,	 ale	 na	 nový	
rekord	 jsme	 nemuseli	 čekat	 moc	
dlouho.	 Další	 intenzivní	 bouřka	
přišla	 v	 úterý	 13.	 července,	 byla	
součástí	 většího	 systému	 bouřek	
toho	dne	a	trefi	la	nás	od	jihozápadu.	
Meteostanice	 opět	 spolehlivě	měřila,	
a	 když	 jsme	 sledovali	 naměřené	

údaje,	 nechtěli	 jsme	 věřit,	 co	 se	 tu	
odehrávalo.	 Intenzita	srážek	dosáhla	
ve	 svém	 vrcholu	 hodnoty	 311	 mm/h	
a	 během	20	minut	 napršelo	 26	mm.	
Navíc	 padaly	 drobné	 kroupy	 a	 také	
poměrně	nečekaně	zafoukalo	-	náraz	
větru	25	m/s	je	nejsilnějším	nárazem	
v	 letních	 měsících.	 Když	 jsme	 se	
vraceli	z	výjezdu,	viděli	jsme	spoustu	
popadaných	 malých	 větví,	 splavené	
ulice,	 ale	 překvapivě	 šel	 proud,	 což	
se	 nedalo	 říct	 o	 jiných	 místech	 na	
Kladensku.

Obě	zmiňované	bouřky	měly	shodnou	
jednu	 věc…	ani	 u	 jedné	 jsme	 nebyli	
doma	 v	 Brandýsku,	 ale	 jezdili	 jsme	
někde	 po	 okolí	 a	 snažili	 se	 něco	
vyfotit.	 Radši	 si	 za	 bouřkou	 kousek	
popojedeme,	 než	 aby	 přišla	 sem	 a	
škodila.	Ale	to	se	samozřejmě	ovlivnit	
nedá.	Slavné	“Poručíme	větru,	dešti”	

by	 chtěl	 umět	 ovládat	 každý	 lovec	
bouřek	 a	 ne	 jen	 ten,	 ale	 bohužel	
nebo	možná	naštěstí	 je	vše	stále	na	
přírodě	a	pak	také	případně	na	našich	
schopnostech,	 zda	 se	 nám	 povede	
něco	 vyfotit.	 Pokaždé	 je	 to	 výzva	 a	
nikdy	není	 zaručený	dobrý	výsledek.	
Možná	to	je	hnací	motor,	aby	to	člověk	

zkoušel	 znovu	a	znovu.	Když	člověk	
neuspěje,	 chce	 to	 příště	 napravit.	
Když	uspěje,	chce	si	to	zopakovat.	:-)

www.dasaahonza.cz/meteo

Vysvětlivky

1 - Supercela	- bouřka, která obsahuje 
dlouhotrvající rotující výstupný proud. 
Je zodpovědná za ničivá krupobití, 
přívalové srážky, extrémní poryvy 
větru nebo i tornáda. Díky své rotaci 
se bouřka často odchyluje vpravo od 
převládajícího proudění. Pro vznik 
superecely je zapotřebí dostatek 
energie v atmosféře a výrazný 
střih větru - změna směru a síly 

proudění větru s rostoucí výškou. 
Supercely jsou vizuálně velmi vděčný 
fotografi cký úlovek a snem každého 
lovce bouřek.

2 - Tornádo	-	Prudce rotující sloupec 
vzduchu sahající od zemského 
povrchu až po základnu bouřkového 
mraku mající potenciál působit škody. 
Průměr trychtýře bývá desítky a stovky 
metrů, maximálně několik kilometrů v 
extrémních případech. Rychlost větru	

v tornádu může přesáhnout až 400 
km/h. Nejsilnější tornáda jsou vždy 
vázána na supercely.

3 - Downburst	 -	Propad studeného 
vzduchu většinou pod bouřkovým 
oblakem, který se při kontaktu se 
zemským povrchem rozlévá do stran 
a může působit výrazné škody… 
často podobné intenzity jako tornáda.
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Milí	 přátelé,	 sousedé	 a	 spoluobčané	
Brandýska,

i	když	Covid	pozastavil	akce	a	práce	
na	 obnově	 prostoru	 za	 kinem,	 naše	
plány	pořád	žijí.	Prosíme,	zaškrtněte	
si	ve	svých	diářích	a	kalendářích	nový	
termín	 pro	 plánovací	 setkání	 sobotu	
2.	října	2021.	
A	cože	se	to	vlastně	bude	dít?	
Pojďme	 si	 to	 připomenout:	 sejdeme	
se	 nejdříve	 venku,	 přímo	 v	 prostoru	
za	 kinem,	 abychom	 si	 přiblížili	 jeho	
aktuální	 kladné	 i	 záporné	 stránky,	 a	
především	jeho	možnosti.	

Také	se	dozvíme	něco	o	historii	tohoto	
místa,	 k	 čemu	 a	 komu	 v	 minulosti	
místo	sloužilo	a	jak	vypadalo.	
Poté	 se	 přesuneme	 do	 kina,	 kde	
sesbíráme	možné	i	nemožné	nápady	
na	to	jak	a	k	čemu	ho	chceme	využívat	
a	jak	místo	upravit.	
Z	 nich	 pak	 společně	 vybereme	 ty	
nejlepší	 z	 nápadů,	 které	 proměníme	
ve	skutečnost.	
A	 aby	 prostor	 za	 kinem	 byl	 opravdu	
krásným	 a	 reprezentativním	místem,	
pomůže	 nám	 profesionální	 architekt,	
který	 naše	 nápady	 zpracuje	 do	
architektonické	studie.	

Architekta	již	máme	domluveného,	je	
to	odborník,	který	na	Kladensku	dělal	
již	několik	projektů,	Kladensko	zná	a	
cítí	s	ním	a	jeho	práce	je	skvělá.

Prosíme, přijďte všichni, každý 
nápad je důležitý a každý se počítá. 
Jaké si to vymyslíme, takové to 
budeme mít!

Tým	spolku	OBR

DOTAZNÍK STOČNÉ
Vážení	zákazníci/občané	obce,	
se	 změnou	účtování	 stočného	Vás	 tímto	 žádáme	o	 sdělení,	 zda-li	 se	 na	Vašem	pozemku	
nachází	studna,	která	je	trvale	spojena	s	Vaší	nemovitostí	pomocí	vodovodního	potrubí.	Tato	
skutečnost	bude	sloužit	k	určení	měření	stočného	dle	zákona	274/2001	Sb.	o	vodovodech	a	
kanalizacích	pro	veřejnou	potřebu.
Vyplnit	a	odevzdat	můžete	následující	formulář,	nebo	odeslat	formulář	na	stránkach	obce	
ÚŘAD	A	SAMOSPRÁVA	>	Kanalizace	v	obci.	Odkaz	na	formulář	najdete	v	QR	kódu.
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Vznik	dvojdolu	Michael	Layer	se	datuje	
do	roku	1842,	kdy	započalo	hloubení	
první	šachtice.	Důl	dostal	své	 jméno	
podle	 guberniálního	 rady	 a	 státního	
sekretáře	Michaela	Layera,	který	byl	v	
letech	1837	-	1843	přednostou	horního	
ředitelství	 v	 Příbrami.	 Na	 hloubení	
bylo	převedeno	 z	příbramských	dolů	
Anna	a	Vojtěch	10	zkušených	horníků	
a	 2	 tesaři.	 Práci	 jim	 však	 ztěžovaly	
značné	 přítoky	 důlních	 vod	 a	 do	
konečné	hloubky	277	metrů	se	 těžní	
jáma	Michael	dostala	až	v	roce	1853.	
Uhlí	o	mocnosti	5,5	m	bylo	nalezeno	v	
hloubce	238	metrů.	Zhruba	50	metrů	
od	 těžné	 jámy	 zahájila	 roku	 1847	
C.	 k.	 kutební	 komise	 pod	 vedením	
Augustina	Beera	hloubení	druhé	jámy,	
určené	 především	 k	 odvodňování	
dolu.	To	 bylo	 ukončeno	 v	 roce	 1856	
a	 celková	 hloubka	 vodotěžné	 jámy	
Layer	dosáhla	281	metrů.	Těžba	byla	
zahájena	v	roce	1855,	v	tomtéž	roce	
přešel	 důl	 do	 rukou	 nově	 zřízené	
rakouské	 Společnosti	 státní	 dráhy,	
která	důl	označila	pořadovým	číslem	
No.	 XI.	 Těžba	 pokračovala	 do	 roku	
1865,	 kdy	 byla	 zastavena	 a	 důl	
zatopen.	Důvodem	byla	nízká	kvalita	
uhlí	 (vysoká	 popelnatost),	 nízká	
produktivita	a	značné	přítoky	vody.		

V	 roce	 1906	 se	 uvažovalo	 o	
znovuotevření	 dolu.	 Práce	 byly	
zahájeny	 v	 roce	 1907.	 Důl	 byl	

vyčerpán	 až	 na	
hloubku	 244	
m	 (2.	 patro),	
osazen	 novým	
e l e k t r i c k ý m	
těžním	 strojem	
a	 byla	 zde	
p o s t a v e n a	
o c e l o v á	
těžní	 věž.	 Po	
v y n a l o ž e n í	
z n a č n ý c h	
f i n a n č n í c h	
prostředků	 (1,3	
mil.	 rakouských	
korun)	ustoupila	rakouská	Společnost	
státní	 dráhy	 v	 roce	 1910	 od	 svého	
záměru	a	důl	nechala	znovu	zatopit.	
Později,	zejména	po	1.	světové	válce,	
kdy	se	projevoval	značný	zájem	o	uhlí	
a	výhodně	se	prodávalo	všechno,	co	
alespoň	 trochu	 hořelo,	 však	 svého	
rozhodnutí	velice	litovala.	

Další	 úvahy	 o	 znovuotevření	 dolu	
Michael	v	Brandýsku	pochází	z	 roku	
1924,	 kdy	 se	 uvažovalo	 o	 propojení	
dolu	 Michael	 s	 dolem	 Theodor	 v	
Pcherách	tzv.	Michaelským	překopem,	
raženým	 z	 dolu	 Theodor	 v	 letech	
1912	 -	 1920.	 Jednání	 však	 skončila	
neúspěšně,	 údajně	 pro	 značné	
náklady	6,5	milionu	Kčs.	V	roce	1938	
přebrala	 důl	 Pražská	 železářská	
společnost	a	navrhla	otevření	zbylých	

zásob	 dolu	 pro	 využití	 v	 kotelnách	
Poldiny	 huti.	 Ze	 záměru	 opět	 sešlo,	
protože	 investiční	 možnosti	 pohltila	
výstavba	dolu	Jaroslav	v	Tuchlovicích.	
Poslední	 pokus	 o	 obnovení	 těžby	
zajišťoval	Důl	Zápotocký	v	Dubí.	Ten	
probíhal	 v	 letech	 1953	 –	 1965,	 kdy	
byly	rekonstruovány	budovy	a	strojní	
vybavení	a	zahájeno	čerpání	vody.	V	
roce	1965,	i	přes	značné	investice	do	
dolu,	byl	opět	zatopen	a	jáma	sloužila	
jako	zdroj	pitné	vody	pro	Brandýsek.	

V	 roce	 1997	 byla	 jámová	 budova	
s	 těžní	 věží	 prohlášena	 kulturní	
památkou.	 Likvidace	 jam	 byla	
provedena	v	roce	2000.

DVOJDŮL MICHAEL LAYER

POZNEJ BRANDÝSEK!
Soutěž pro malé i velké
Věděli jste, že se v Brandýsku 
natáčel fi lm s Aňou Geislerovou 
nebo že se zde nacházela největší 
hornická kolonie na Kladensku? 
Víte, kdo nechal na své náklady 
zrekonstruovat brandýskou těžní 
věž nebo kde byste našli vchod 
do bývalého dolu Ferdinand? 
Chtěli byste se dozvědět zajímavé 
informace o životě horníků nebo 
o historii dvojdolu Michael Layer? 
Víte, jak dlouho jezdí v Brandýsku 
vlak nebo kde najdete skřítka 
Čabárníka? Zajímá vás zdejší fauna 
a fl óra? Navštivte spolu s Kizobem 
10 zajímavých míst v Brandýsku 
a soutěžte s námi o zajímavé 
ceny, které do soutěže věnovala 

Kulturní komise! Soutěžit můžou 
jak jednotlivci, tak celá rodina. 
Slibujeme, že to bude jízda a ani ti 
nejmenší se nebudou nudit!

Naše první zastávka bude u dvojdolu 
Michael Layer. V následujícím článku 
od Jaroslava Grubnera se dozvíte 
zajímavé informace o vzniku dvojdolu, 
o probíhající těžbě a pokusech ji znovu 
obnovit nebo o historii těžní věže a 
jako bonus na vás čeká rozhovor se 
zachráncem této ojedinělé kulturní 
památky - Ing. Janem Borem.  

POZOR: Nepřehlédněte dvě 
soutěžní otázky a úkol pro malé 
konstruktéry pod rozhovorem! 

Správné odpovědi a fotografi i 
splněného úkolu posílejte do 15. 9. 
2021 na e-mail:
r e d a k c e . k i z o b @ s e z n a m . c z . 
Do	 předmětu	 napište „Poznej 
Brandýsek“. Na	 tři	 z	 vás,	 kteří	
správně	 odpoví	 na	 otázky	 a	 splní	
úkol,	čekají	pěkné	ceny	a	pro		prvního	
vylosovaného	navíc výstup na těžní 
věž!

Kateřina	Müller

Jaroslav	Grubner	KPHT	Kladno

foto: Jiří Kratochvíl
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Držitele Českého Permona - Jana 
Bora nespojovalo před rokem 
2014 s Brandýskem a hornictvím 
vůbec nic. Narodil se v Praze, kde i 
vystudoval na stavebního inženýra 
a téměř 27 let zde žil. Před sedmi 
lety však potřeboval najít technické 
a administrativní zázemí pro svou 
fi rmu, a tak areál bývalého dolu 
Michael Layer koupil. Na rozdíl od 
bývalých majitelů však nenechal 
věž a ostatní budovy chátrat, ale na 
vlastní náklady je nechal opravit.

Jak dlouho jste uvažoval o koupi 
dolu? Bylo to rychlé rozhodnutí 
nebo jste nad tím dlouho přemýšlel?
O koupi dolu jsem nikdy neuvažoval. 
V roce 2014 jsem prodal svůj podíl 
ve společnosti, kde jsem pracoval 
více než 20 let, a v tu chvíli jsem 
potřeboval pro svoje další podnikání 
nějaký areál, kde by bylo možné mít 
skladovací prostory, dílnu a kanceláře. 
Pracoval jsem ve Slaném a bydlím ve 
Hřebči, a tak jsem občas jezdil domů 
přes Brandýsek okolo bývalého dolu 
Michael. V dubnu 2014 se přesně 
potkaly „nabídka s poptávkou“, areál 
byl na prodej za příhodné peníze a mě 
už tlačil čas s přestěhováním věcí z 
bývalé společnosti. Ta věž se mi líbila, 
ale nebyl to primární důvod k nákupu 
areálu. Takže dá se říct, že rozhodnutí 
bylo rychlé. V řádu hodin.

Z jakých důvodů jste se rozhodl důl 
koupit?
Jak jsem uvedl v odpovědi na první 
otázku, potřeboval jsem technické a 
administrativní zázemí pro podnikání. 
Ale hledal jsem nějaký areál s 
minulostí. Nechtěl jsem postavit 

Jan Bor
“Mohl jsem mít dva Rolls-
royce, ale oni by mi stejně 
zrezly,  takhle alespoň něco 
zůstane zachované”

Po	ukončení	těžby	uhlí	na	Kladensku	
se	do	dnešní	 doby	dochovaly	pouze	
čtyři	 dominanty	 ocelových	 těžních	
věží.	 Nalezneme	 je	 na	 bývalých	
dolech	Schoeller	 v	Libušíně,	Mayrau	
ve	Vinařicích	(jáma	Mayrau	a	Robert)	
a	 Michael	 v	 Brandýsku.	 Všechny	
jsou	zapsány	do	seznamu	kulturních	
památek	ČR.	

Těžní	 věž	 dolu	 Michael	 byla	
postavena	v	 letech	1907	–	1909.	Od	
roku	 1910	 až	 do	 50.	 let	 minulého	
století	 však	 bez	 jakékoliv	 údržby	
pouze	 rezavěla	 a	 chátrala.	 Přežila	
čtyři	 pokusy	 o	 její	 likvidaci,	 mimo	
jiné	 v	 70.	 letech,	 kdy	 svazáci	SONP	

Kladno	chtěli	věž	rozřezat	a	odvézt	do	
šrotu,	ale	nakonec	se	 jim	nepodařilo	
sehnat	dost	vysoký	jeřáb.	V	roce	1997	
se	stal	důl	Michael	kulturní	památkou	
ČR.	 Problém	 byl	 však	 v	 tom,	 že	
zůstal	 v	 soukromém	 vlastnictví.	
Pozdější	vlastníci	neměli	buď	zájem,	
nebo	 dostatek	 fi	nančních	 prostředků	
na	 nákladné	 opravy	 těžní	 věže.	
Objekt	 tak	 stále	 více	 chátral	 a	 svým	
stavem	začal	 ohrožovat	 své	okolí.	V	
následujících	letech	byly	podány	dvě	
žádosti	o	dotaci	na	opravu	těžní	věže,	
ale	nebylo	jim	vyhověno.

V	roce	2014	kupuje	objekt	fi	rma	LIMEK	
APG	 a.s.	 Zdánlivě	 neskutečné	 se	

tehdy	stalo	skutkem.	Nový	majitel,	Ing.	
Jan	Bor,	jako	první	z	řady	předchozích	
vlastníků,	 nemá	 zájem	 těžní	 věž	
zlikvidovat.	Naopak	 je	 ochoten	 vložit	
do	 kulturní	 památky	 nemalé	 fi	nanční	
prostředky	 a	 postupně	 celý	 objekt	
renovovat	 a	 opravit.	 V	 srpnu	 roku	
2016	 je	 kompletně	 zrekonstruovaná	
těžní	 věž	 předána	 majiteli.	 V	 roce	
2017	 uděluje	 Sdružení	 hornických	 a	
hutnických	 spolků	 ČR	 Janu	 Borovi	
nejvyšší	 cenu	 v	 kategorii	 Záchrana	
technických	 památek	 -	 Českého	
Permona.		

TĚŽNÍ VĚŽ

Jaroslav	Grubner	KPHT	Kladno
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„plechovou krabici“ na poli v budoucí 
průmyslové zóně, i když by to nakonec 
bylo možná levnější řešení. 

Jaký máte vztah k Brandýsku a k 
těžní věži samotné?
Až do doby, než jsem zakoupil areál 
bývalého dolu, jsem samozřejmě o 
Brandýsku věděl, ale žádný vztah 
jsem k němu neměl. Narodil jsem 
se v Praze, vystudoval jsem v Praze 
a téměř 27 let jsem tam žil. Nyní je 
nutno zdůraznit, že díky pánům 
starostům Luďkovi Raichardovi a 
Jiřímu Veselému, kteří mě překvapili 
svým velice vstřícným přístupem, 
mám obec Brandýsek rád a cítím se 
zde velmi dobře. Můj vztah k samotné 
těžní věži lze popsat velmi jednoduše. 
Svoji těžní věž mám rád. Víte, já jsem 
primárně potřeboval ten areál a věž 
byla tak nějak navíc. Vystudoval jsem 
na Stavební fakultě ČVUT v Praze 
ocelové konstrukce a tu krásnou 
stoletou ocelovou dámu jsem k tomu 
měl jako bonus. 

Jak vznikl nápad renovovat těžní 
věž z vlastních peněz a co na to 
Vaše rodina?
To nebyl nápad, to byla tzv. poznaná 
nutnost. Já jsem si jí poprvé prohlédl 
až jako majitel areálu. Ono se k ní v 
době koupě nedalo moc dostat, natož 
vylézt nahoru. Některé schodnice 
chyběly úplně a některé byly tak 
zkorodované, že nebylo bezpečné na 
ně vstupovat. Nejvíce mě strašil stav 
střechy na koruně věže. Dva plechy 
chyběly úplně a ostatní byly tak 
rezavé, že sotva držely na konstrukci. 
Při každém větším větru jsem měl 
obavy, že poletí, někoho přizabijí. 
Takže nápad to nebyl a jiné peníze 
než vlastní (fi remní) jsem k dispozici 

neměl. Co na to rodina byste se 
asi musela zeptat u nás doma :-). 
Manželka s mým plánem investovat 
peníze a čas do ocelové krásy 
souhlasila. 

Jak probíhaly opravy?
Odpověď na tuto otázku musím 
začít poděkováním panu Jaroslavu 
Grubnerovi. Byl to on, kdo mně od 
samého počátku radil, jak postupovat 
a seznamoval mě s původním 
určením jednotlivých částí areálu. On 
první oslovil mým jménem společnost 
HZBS Praha a.s., která vypracovala 
nabídku na první etapu prací. Ta 
zahrnovala havarijní zabezpečení 
ocelové konstrukce, výměnu střechy 
koruny věže a rekonstrukci výstupního 
schodiště. První etapa trvala cca 4 
měsíce. Druhá etapa zahrnovala 
výměnu jednotlivých zkorodovaných 
prvků ocelové konstrukce, její celkové 
otryskání a následný nátěr. 

Kolik peněz jste nakonec do 
záchrany těžní věže investoval?
Hodně. A vím, že ty investice nikdy 
neskončí. Na fi nancování druhé 
etapy rekonstrukce se formou dotace 
částečně podílel Středočeský kraj 
(opět díky panu Jaroslavu Grubnerovi) 
částkou ve výši 480 000,- Kč, což 
bylo asi 20% celkových nákladů. Víte, 
ono to není jen o opravě věže. Bylo 
nutné opravit (znovu udělat) i ostatní 
střechy a další návazné opravy. Mohl 
jsem mít dva Rolls Royce, ale oni by 
mi stejně zrezly, takže takhle alespoň 
něco zůstane zachované.	

V roce 2017 jste za tento počin 
obdržel cenu Českého Permona 
od Klubu přátel hornických tradic. 
Jaký máte vztah k hornictví a 
hornickým tradicím?
Jak jsem výše uvedl, nepocházím 
z kladenského regionu, a tak mé 
povědomí o hornictví a hornických 
tradicích bylo ze školy dost chatrné. 
Tušil jsem, že je to těžká práce ale 
zároveň, že horníci jsou „pevnou 
a neochvějnou hrází budování 
komunistických zítřků“. Díky panu 
Grubnerovi jsem měl možnost 
nahlédnout na hornictví i z jiného 
pohledu a nesmírně si vážím všech, 
kteří měli odvahu a sílu sfárat pod 
zem a denně riskovat zranění nebo 
život. Cena Českého Permona mě 
překvapila, ale jsem moc rád, že jsem 
ji dostal a chtěl bych, aby se Permon 
u nás na Dole pevně zabydlel. 

Těžní věž v Brandýsku je unikátní 
i svou každoroční vánoční 
výzdobou. Jak vznikl tento nápad?
To je velmi prosté. Jak stárnu, začínám 
být asi více nostalgický, a tak jsem 
chtěl mít na Vánoce hezkou i tu věž. 
A protože je to vertikální dominanta, 
stejně jako vánoční stromek, nebylo 
to těžké. 

Byl jste někdy na vrcholu věže? 
Jaký je odtud výhled? :-)
Na vrcholu věže jsem samozřejmě 
mockrát. V průběhu rekonstrukce i 
desetkrát za den. A můžete mi věřit, 
že je to v nohách cítit. A jaký je 
výhled? Nádherný, ale fouká tam, i 
když to dole o 20 metrů níž vypadá, 
že se nehne lístek. 

Kateřina	Müller

1. otázka:

Kolik	přibližně	investoval	Ing.	Jan	Bor	do	opravy	
těžní	věže?

A/	1.450.000	CZK
B/				950.000	CZK
C/	1.900.000	CZK

2. otázka

Jakou	výšku	má	těžní	věž?

A/	21	m
B/	22	m
C/	23	m

Soutěžní otázky:
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Změna otvírací doby pošty Brandýsek 
od 1. 10. 2020
     
Tel:	 954	227	341
PO:		 11:00	-	12:00			 13:00	-	18:00	hod.	 	
ÚT:		 08:00	-	12:00		 13:00	-	15:00	hod.
	ST:		 11:00	-	12:00		 13:00	-	18:00	hod.
ČT:	 08:00	-	12:00		 13:00	-	15:00	hod.
PÁ:		 08:00	-	12:00		 13:00	-	15:00	hod.

INFORMACE - pošta Brandýsek 

Obecní úřad Brandýsek

Tel.:	 312	283	701	
PO:		 07:00	-	11:00		 12:00	-	17:00	hod.
ST:	 07:00	-	11:00		 12:00	-	18:00	hod.

HASIČI Brandýsek	
Tel.:	721	955	381
E-mail:	jsdhbrandysek@seznam.cz	 						

INFORMACE - Obecní úřad

Pro děti

Úkol:	
Představ	si,	že	jsi	konstruktér/ka	
těžní	 věže.	Dokážeš	 pospojovat	
číslice	 na	 obrázku	 tak,	 jak	 jdou	
po	sobě?

autor:	Lucie	Košová


